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Rãzboiul din Ucraina
a reconfigurat
contrabanda cu þigãri

T
raficul cu þigãri de contra-
bandã continuã sã repre-
zinte una dintre principa-
lele manifestãri ale infrac-
þionalitãþii la graniþele
României, fenomen ce cu-
noaºte ramificaþii la nive-

lul întregii þãri. Rãzboiul din Ucraina
a avut un impact major
asupra comerþului ilicit cu
þigãri din þara noastrã, atât în
ceea ce priveºte provenienþa
acestora, cât ºi referitor la
principalele rute utilizate.
Aºadar, conform datelor ofi-
ciale, evenimentele din Ucrai-
na au determinat schimba-
rea rutelor traficanþilor de þigarete,
aceºtia înlocuindu-le pe cele din Be-
larus, Ucraina sau Rusia (devenite
impracticabile în prezent) cu altele
ce provin din interiorul spaþiului co-
munitar. Astfel, cantitãþi importante

de þigarete au fost descoperite pe
sensul de intrare în þarã la frontiera
cu Bulgaria ºi Ungaria, România
fiind consideratã tot mai mult ºi un
stat de destinaþie, ca urmare a majo-
rãrii constante a preþurilor pentru
astfel de produse.

Sectorul tutunului este deosebit de
sensibil la fluctuaþiile de preþ,
în special în ceea ce priveºte
impactul asupra pieþei ilicite.
În acest context, reprezentan-
þii industriei de profil solicitã
autoritãþilor sã lucreze cât
mai curând posibil la un nou
calendar fiscal care sã inclu-
dã produsele din tutun ºi pro-

dusele conexe pentru cel puþin trei
ani, astfel încât sã permitã planifica-
rea investiþiilor strategice pe termen
lung.

Anul acesta, piaþa tutunului din
þara noastrã a avut o tendinþã pozitivã,

atât în volum, cât ºi din punct de vede-
re al valorii. Cu toate acestea, se ob-
servã schimbarea abordãrii consuma-
torilor faþã de produsele de nouã ge-
neraþie, care sunt vãzute ca viitor al
industriei.

Sursele citate estimeazã cã, în ur-
mãtorii zece ani, þigãrile vor fi înlocu-
ite în mai multe þãri cu alternative ino-
vatoare la continuarea fumatului.
Industria tutunului de astãzi nu mai
este cea de acum 20 de ani ºi nici peste
zece ani nu va mai fi la fel ca acum,
afirmã acestea. Sectorul tutunului se
îndreaptã, cu siguranþã, cu paºi repezi
cãtre atingerea obiectivului de redu-
cere a riscurilor, întâlnit, de altfel, în
multe alte domenii. Este o direcþie fi-
reascã atât a evoluþiei tehnologice ºi a
accesului facil la informaþie, a schim-
bãrilor din societate, cât ºi a nevoilor
în continuã schimbare ale consuma-
torilor. Aceºtia au acces la multiple

surse de informaþii ºi cautã produse ºi
experienþe cât mai adaptate, care sã
aducã tehnologia, inovaþia, dar ºi sus-
tenabilitatea în prim-plan, afirmã ju-
cãtorii din industrie, apreciind cã do-
meniul se adapteazã la tendinþele din
piaþã prin dezvoltarea de produse fun-
damentate ºtiinþific ºi cu impact redus
asupra mediului.

De aceea, sectorul tutunului are ne-
voie de reglementãri cât mai clare în
ceea ce priveºte produsele cu nicoti-
nã, care evolueazã foarte rapid ºi în
care companiile de profil îºi cautã
propriul segment de afirmare ºi dez-
voltare. Totodatã, este nevoie de stan-
darde înalte de calitate din partea pro-
ducãtorilor ºi de mãsuri de reglemen-
tare care sã conducã la o concurenþã
corectã ºi care sã protejeze interesele
publice prin stabilirea unor niveluri
clare de siguranþã, eticã ºi responsabi-
litate. n

În primele opt luni ale anului în curs, poliþiºtii
de frontierã au ridicat, în vederea confiscãrii,
aproximativ 1,5 milioane de pachete de þigãri.
Cele mai mari cantitãþi au fost confiscate la
frontiera cu Bulgaria (75%), urmate de cele
de la frontiera cu Ucraina (15%), de cele de
la frontiera aerianã (6%), de capturile de la
graniþa cu Moldova (3%) ºi de cele de la
frontiera maritimã (1%). Pe parcursul
întregului an 2023, aceºtia au reþinut, în
vederea confiscãrii, peste 2.770.000 de
pachete de þigãri.
Echipele de supraveghere ºi control vamal
de la nivel central, regional ºi local au
confiscat 23.150.960 de þigarete, în perioada
ianuarie-august 2024. Acestea au constatat
409 fapte contravenþionale, sancþionate
conform legislaþiei în vigoare, cu amenzi în
cuantum de 4.588.000 lei. Anul trecut au fost
constatate 1.120 fapte contravenþionale,
amendate cu 10.344.200 lei.
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"Iarna taxelor noastre"
Interviu cu Gilda Lazãr, Director Corporate Affairs ºi Comunicare, JTI România, Moldova ºi Bulgaria

Reporter: Sã începem cu cifrele.
Ce cifrã de afaceri ºi ce profit estimaþi
pentru acest an?

Gilda Lazãr: În 2023, afacerile
JTI cumulate pentru cele douã enti-
tãþi care îºi desfãºoarã activitatea în
România, JTI Trading ºi JTI Manu-
facturing, au depãºit 1,7 miliarde
euro. Peste 75% din acest total repre-
zintã accize, TVA, plus alte taxe ºi
contribuþii, în sumã de circa 1,3 mi-
liarde euro, cu 19% mai mult faþã de
anul precedent.

Ne numãrãm nu doar printre cei
mai mari contribuabili, dar suntem ºi
printre cele mai profitabile companii
din România. Profitul celor douã en-
titãþi JTI în 2023 a fost de peste 200
milioane de euro, în creºtere cu circa
6% faþã de 2022.

De asemenea, exportãm aproxi-
mativ 75% din producþia fabricii de
pe Platforma Pipera, care anul acesta
a aniversat 30 de ani de la inaugurare.

Sã nu uitãm, însã, cã pe parcursul
anului 2023 s-a respectat calendarul
de accizare, contrabanda s-a situat la
un minim istoric pentru ultimii 15
ani, iar reglementãrile au rãmas în
zona bunului simþ. Prin urmare, faþã
de 2022, rezultatele au fost mai bune.
Sperãm cã ºi pentru 2024 vom putea
raporta cifre în creºtere ºi implicit
contribuþii mai mari virate la buget.
Aceasta în condiþiile în care sfârºitul
de an nu va aduce surprize fiscale,
transformând lunile care urmeazã în
iarna taxelor noastre. De asemenea,
alte condiþii esenþiale sunt cadrul le-
g is la t iv s tabi l º i menþ inerea
contrabandei la sub 10%. Suntem
într-un an electoral în care prolife-
reazã iniþiativele care pot aduce ca-
pital politic sau de imagine. Iar ini-
þiativele anti-tutun, pânã acum în nu-
mãr de 14, sunt în topul aºa-numitei
”legislaþii PR”.

Reporter: Aþi menþionat comer-
þul ilegal cu þigarete. Cum colaboraþi
cu autoritãþile în privinþa reducerii
contrabandei?

Gilda Lazãr: Colaborãm foarte
bine cu autoritãþile de ani buni. JTI a
fost prima companie de tutun care a
semnat un Protocol de colaborare
pentru combaterea contrabandei în
anul 2005, mai întâi cu Agenþia Na-
þionalã de Administrare Fiscalã
(ANAF), apoi cu Autoritatea Naþio-
nalã a Vãmilor. În 2013, compania a
semnat un Protocol de Cooperare cu

Poliþia de Frontierã, reînnoit în anul
2018. Documente similare au fost
încheiate ºi cu Inspectoratul General
al Poliþiei Române (IGPR), DIICOT
ºi Direcþia Generalã Anticorupþie. Pe
baza acestora oferim autoritãþilor
sprijin logistic, cursuri de recu-
noaºtere a þigaretelor contrafãcute ºi
derulãm campanii publice anti-con-
trabandã sau proiecte speciale. De
exemplu, peste 60 de câini sunt ac-
tivi în punctele vamale din toatã þara,
cu sprijinul JTI. Periodic, câinii care
ies la pensie sunt înlocuiþi. O donaþie
pentru 22 de câini a fost semnatã în
noiembrie anul trecut cu Autoritatea
Vamalã ºi o alta pentru cinci câini ºi
echipamente necesare instruirii se
aflã în pregãtire. Anul acesta, la Cen-
trul din Pantelimon, în parteneriat cu
AVR ºi EUAM acordãm sprijin lo-
gistic pentru întreþinerea antrena-
mentului a opt echipe canine din
Ucraina, care îºi desfãºoarã activita-
tea în zona Odesa.

De asemenea, derulãm campanii
publice de conºtientizare a efectelor
comerþului ilicit, în parteneriat cu
autoritãþile, din anul 2010. Campa-
niile au fost extinse în ultimii trei ani
ºi în Republica Moldova. ªi campa-
nia lansatã pe 1 octombrie se des-
fãºoarã pe ambele maluri ale Prutu-
lui, în România ºi Republica Moldo-
va, mesajul fiind promovat pe pano-
taj stradal în Bucureºti, în toate re-
giunile de frontierã, în Chiºinãu ºi în
raioanele moldoveneºti cele mai
afectate de comerþul ilicit, precum ºi
pe TVR, TVR 2, posturile regionale
TVR, TVR Moldova ºi online
pe www.faracontrabanda.ro, în pe-
rioada octombrie-decembrie 2024.

Reporter: Care sunt tendinþele în
domeniul comerþului ilicit?

Gilda Lazãr: Împreunã cu cele-
lalte companii din industrie, susþi-
nem un alt instrument util, cercetarea
derulatã o datã la douã luni de com-
pania independentã Novel, care mã-
soarã comerþul ilegal cu þigarete
având la bazã interviuri directe, pe
un eºantion reprezentativ, cu o meto-
dã care presupune ca participanþii sã
arate operatorilor studiului pachetul
pe care-l fumeazã. Este o metodolo-
gie realistã, confirmatã ºi de obser-
vaþiile din teren ale colegilor noºtri.
Potrivit ultimelor date ale studiului,
contrabanda se situa, în iulie, la 8,4%
din totalul consumului. Dacã este

pãstrat calendarul de accizare, sunt
ºanse ca acest nivel sã se menþinã pe
termen lung, dacã nu, se vor înregi-
stra majorãri, aºa cum a fost recordul
din mai de 10,4%, cel mai ridicat din
ultimii patru ani. Piaþa neagrã e im-
pulsionatã de obicei de un cumul de
factori, dintre care cel mai important
ºi cu impact imediat e politica fisca-
lã. La sfârºitul anului trecut, calen-
darul abia stabilit pentru majorarea
accizelor a fost schimbat, iar creºte-
rea a fost mai mare ºi mai devreme
decât era planificat - cu 7,5% în loc
de 5%, în ianuarie în loc de aprilie
2024. În prezent, nivelul accizei to-
tale la þigarete în România este de
circa 135,5 euro, în timp ce în Bul-
garia este 99 de euro, în Polonia ºi

Croaþia - 125 de euro, cu diferenþe
semnificative faþã de þãrile vecine
non-UE: în Serbia, acciza minimã
este 90 euro, în Moldova 69 euro, iar
în Ucraina 60 euro. În ultimul an, a
apãrut o nouã sursã în cercetarea No-
vel, ºi anume Bulgaria, care deþine o
pondere de aproape 20% ca prove-
nienþã a produselor de pe piaþa nea-
grã, situaþie cauzatã de acciza mai
micã din þara vecinã ºi de lipsa con-
trolului vamal între statele membre

UE. Avem însã convingerea cã efor-
turile autoritãþilor de aplicare a legii
vor avea efectele scontate, iar facto-
rii de decizie vor aborda cu echilibru
acest sector strategic pentru bugetul
þãrii.

Reporter: Care sunt dificultãþile
majore pe care le-aþi înfruntat în
acest an?

Gilda Lazãr: Industria noastrã
este cea mai suprareglementatã,
aºadar dificultãþile cu care ne con-
fruntãm de obicei sunt legate de legis-
laþie, politica fiscalã, dar ºi de lipsa
dialogului ºi a transparenþei. Cum
am menþionat, Guvernul a decis o
creºtere acceleratã a accizelor, de la
1 ianuarie 2024, care s-a reflectat
imediat în nivelul contrabandei, re-
venindu-se la normal abia dupã un
semestru.

În plus, ne-am confruntat cu un val
de iniþiative legislative anti-tutun, de
sorginte electoralã, unele reciclate,
care fuseserã deja respinse de Parla-
ment în sesiunea trecutã, conþinând
mãsuri radicale, de tipul interzicerii
expunerii pachetelor la raft, preve-
dere care ar impulsiona comerþul ile-
gal, pentru cã, pe sub tejghea, se poa-
te vinde orice, mai ales în oraºele
mici ºi în mediul rural.

Ca toatã lumea, ne-am confruntat
ºi noi cu creºterea preþurilor energiei
ºi utilitãþilor, cu fluctuaþii ale costuri-
lor materiilor prime generate de va-
riaþiile pieþei internaþionale, cu modi-
ficãri ale rutelor de aprovizionare ºi
transport generate de rãzboi º.a.m.d.

Reporter: Cum vedeþi evoluþia
pieþei?

Gilda Lazãr: Din nou, evoluþia
pieþei este dictatã de politica fiscalã
ºi de cadrul de reglementare. Avem
nevoie de predictibilitate pentru a re-
aliza planuri de afaceri ºi a stabili
obiective realiste, ca orice companie
care funcþioneazã în baza ofertei ºi a
cererii, într-o economie liberã. Este
dificil sã facem estimãri, mai ales în
acest an electoral ºi în condiþiile în
care anul viitor, dupã alegeri, se va
plãti pentru astuparea gãurilor negre

în creºtere, care se vãd în execuþiile
bugetare.

Altfel, se va continua pe linia su-
pra-reglementãrilor, dat fiind cã ºi
oficialii de la Bruxelles au nevoie de
capital de imagine. Am vãzut recent
o Recomandare a Comisiei Europe-
ne cãtre statele membre, de introdu-
cere a noi zone în care fumatul sã fie
interzis, inclusiv în spaþii private, ºi
aplicarea acestor interdicþii ºi vapa-
tului. Atât timp cât continuãm cu in-
terzicerile, fãrã a lua în calcul ºi alte
metode mai puþin radicale, de tipul
educãrii, vom reuºi doar sã supra-
încãrcãm autoritãþile de aplicare a le-
gii, ºi aºa lipsite de dotãri ºi sub-di-
mensionate.

Reporter: Ce investiþii aþi realizat
în ultimul an ºi ce investiþii aveþi pla-
nificate pentru urmãtorii ani?

Gilda Lazãr: În ciuda contextului
volatil, ne vedem de treabã. În toam-
na anului trecut, am intrat pe piaþa
produselor din tutun încãlzit, prin
lansarea Ploom X. Dacã, iniþial,
Ploom X a fost disponibil într-o serie
de magazine din Bucureºti ºi
pe www.ploom.ro, în prezent distri-
buþia este în curs de a fi extinsã în
întreaga þarã, rãmânând în continuare
selectivi cu partenerii care pot comer-
cializa acest produs inovativ, premium.

Vom continua sã investim ºi în
brandurile din segmentul þigaretelor
clasice, în capacitãþile de producþie ºi,
nu în ultimul rând, în oamenii noºtri.

Investim ca ºi pânã acum în pro-
gramele de responsabilitate socialã
derulate de mai bine de 25 de ani, de-
dicate cu precãdere persoanelor

vârstnice ºi comunitãþilor vulnerabi-
le, precum ºi în parteneriatele cultura-
le cu instituþii ºi evenimente de presti-
giu. Din decembrie 2023, am reuºit sã
investim mai mult în comunitate, prin
utilizarea facilitãþii de redirecþionare
a 20% din impozitul pe profit. Astfel,
am alocat suplimentar în ultimul an
peste 3 milioane de euro pentru pro-
iecte culturale ºi sociale.

De asemenea, cum am menþionat
deja, vom sprijini autoritãþile de

aplicare a legii în activitãþile de com-
batere a contrabandei, prin continua-
rea proiectului echipelor canine, pre-
cum ºi prin alte programe derulate în
cadrul Protocoalelor ºi Memorandu-
murilor semnate încã din 2005 cu
ANAF, apoi cu AVR, Poliþia de
Frontierã, IGPR, SELEC etc.

Începând de anul trecut, investim
ºi în campanii publice educaþionale
pentru aruncarea responsabilã a
deºeurilor. Mesajul campaniei de
anul acesta, „Fix la coº!”, a fost pro-
movat în luna septembrie în Bucu-
reºti, pe panouri stradale, în staþiile ºi
în trenurile Metrorex, precum ºi în
unele publicaþii online.

Reporter: Se vorbeste mult de sus-
tenabilitate, în ultima vreme. Este
JTI o companie sustenabilã?

Gilda Lazãr: Pentru noi, sustena-
bilitate înseamnã sã punem pe piaþã
produse de calitate, respectând legis-
laþia ºi propriile standarde. Sã acþio-
nãm unde ºi când trebuie, sã îi ajutãm
pe cei care au nevoie într-adevãr de
sprijin, sã fim parteneri pe termen
lung. Diferenþa dintre CSR (Res-
ponsabilitate socialã corporatistã) ºi
Sustenabilitate este mai degrabã una
de perspectivã, prima fiind despre
programele desfãºurate în trecut, iar
cealaltã despre planificarea progra-
melor viitoare, în parametrii stabiliþi
de ONU, dar ºi in conformitate cu
politica 4S a Grupului JT. Politica 4S
înseamnã îndeplinirea responsabili-
tãþilor faþã de consumatori, acþionari,
angajaþi ºi societate.

Revenind la întrebare, suntem sus-
tenabili pentru cã, de la producþie ºi
comercializare ºi pânã la investiþiile în
comunitate, preferãm calitatea ºi sub-
stanþa ºi avem în vedere acþiunile ºi
parteneriatele pe termen lung. De
exemplu, Seniorii JTI a demarat în
1998 ca un program pilot ºi se des-
fãºoarã ºi în ziua de azi. Peste 40 de
persoane în vârstã ºi vulnerabile social
primesc zilnic o masã caldã ºi medica-
mente, iar de sãrbãtori pachete festive.
Din 2008, susþinem Festivalul Interna-
þional de Teatru de la Sibiu, din 2009
TIFF. Iar exemplele pot continua: sun-
tem parteneri ai SoNoRo, turneelor
naþionale de muzicã clasicã din
oraºele mici, susþinem proiectele
CoolSound (artiºtii independenþi) ºi
Aplauze pentru poet (platformã de
promovare a poeziei româneºti, în in-
terpretarea unor mari actori români ºi
strãini). De asemenea, suntem parte-
neri ai celor mai importante instituþii
culturale - Filarmonica „George Enes-
cu”, Muzeul Naþional de Artã al Româ-
niei, Muzeul Brukenthal, Muzeul Þã-
ranului Român, Muzeul Satului, Corul
Madrigal.

De 25 de ani organizãm ”Întâlnirile
JTI”, eveniment anual care a devenit
un brand cultural naþional, sinonim cu
excelenþa în dansul contemporan.

”Bursele JTI pentru Jurnaliºti”
este un alt program care în 2024 a
aniversat 25 de ani, singurul de o ase-
menea complexitate, dedicat pregã-
tirii profesionale a media pe segmen-
tul afacerilor europene.

Toate aceste programe, proiecte ºi
evenimente formeazã identitatea
corporatistã a JTI ºi vor continua ºi
în anii care vin.

Reporter: Mulþumesc! n

"De 25 de ani organizãm «Întâlnirile JTI», eveniment anual care a devenit un brand cultural naþional, sinonim
cu excelenþa în dansul contemporan".

D
in nou, se cautã soluþii pen-
tru reducerea deficitului.
Cine va plãti cheltuielile ad-
ministrative ºi ajutoarele
sociale? Dupã ce promisiu-

nile de anul trecut, de restructurare a
sectorului public, nu s-au materiali-
zat, mulþi reprezentanþi ai mediului de
afaceri îºi pun întrebarea dacã tot
companiile private vor scoate casta-
nele din foc. În acest context, sectoa-
rele puternic taxate sunt cele mai vi-
zate pentru obþinerea de sume supli-
mentare pe termen scurt. De ce este
nevoie de o politicã fiscalã coerentã ºi
de stabilitate legislativã pentru o in-
dustrie care a contribuit la buget cu
circa 4,5 miliarde de euro, aflãm de la
Gilda Lazãr, Director Corporate
Affairs ºi Comunicare JTI Romania,
Moldova ºi Bulgaria.
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AFACERI

"Ne bazãm pe standarde
clare de siguranþã, eticã ºi

responsabilitate în domeniul
produselor cu nicotinã"

Interviu cu Ileana Dumitru, Director pentru Afaceri Externe al Ariei Europa de Sud Est în cadrul BAT

Reporter: Care a fost evoluþia
industriei tutunului în acest an ºi
care sunt perspectivele pentru
viitor?

Ileana Dumitru: Industria tutu-
nului merge, cu siguranþã, cu paºi
repezi cãtre atingerea obiectivului
de reducere a riscurilor întâlnit, de
altfel, în multe alte industrii. Este o
direcþie fireascã atât a evoluþiei
tehnologice ºi a accesului facil la
informaþie ºi a schimbãrilor din so-
cietate, cât ºi a nevoilor în continuã
schimbare ale consumatorilor.
Aceºtia au acces la multiple surse
de informaþii ºi cautã produse ºi ex-
perienþe cât mai adaptate, care sã
aducã tehnologia, inovaþia, dar ºi
sustenabilitatea în prim-plan. Iar
noi, ca industrie, ne adaptãm la
aceste tendinþe prin dezvoltarea de
produse fundamentate ºtiinþific ºi
cu impact redus asupra mediului.

BAT a pornit aceastã cãlãtorie de
transformare cu peste zece ani în
urmã, odatã cu lansarea primului
produs pentru vapat în Statele Uni-
te ale Americii ºi în Marea Brita-
nie. De atunci, compania a investit
semnificativ ºi constant în cerceta-
re ºtiinþificã ºi în dezvoltarea cate-
goriei de produse care nu implicã
arderea tutunului, ca alternativã cu
risc redus* la fumat. Obiectivul
nostru este de a construi un viitor
mai bun - A Better Tomorrow™ -,
prin încurajarea fumãtorilor adulþi
sã facã trecerea la produse cu risc
redus* fundamentate ºtiinþific.
Credem cã nu existã o singurã op-
þiune valabilã pentru toþi aceºti
consumatori, de aceea portofoliul
nostru include mai multe astfel de
produse: glo - dispozitivul de
încãlzire a consumabilelor din tu-
tun ºi plante, Vuse -dispozitivul
pentru vapat ºi Velo - pliculeþe cu
nicotinã pentru uz oral. Poate cã nu
am dezvoltat încã produsul sau ex-
perienþa ideale, dar progresul în cei
zece ani este evident, iar dovezile
prin reducerea riscurilor ºi accep-
tarea la o scalã tot mai largã a aces-
tei categorii demonstreazã cã sun-
tem pe traiectoria corectã.

Reporter: Cum apreciaþi calen-
darul de accizare a produselor din
tutun ºi ce credeþi ca ar trebui fãcut
pentru îmbunãtãþirea fiscalitãþii

din domeniu? Cum caracterizaþi le-
gislaþia din domeniu?

Ileana Dumitru: BAT este pre-
zentã pe piaþa din România de circa
27 de ani, iar ca investitor într-o
piaþã, fie local sau strãin, este cu si-
guranþã nevoie de predictibilitate
ºi de moderaþie în politicile fiscale
ºi de un mediu de afaceri capabil sã
susþinã ºi sã faciliteze deciziile de
investiþii pe termen lung. Fabrica
noastrã din Ploieºti a fost construi-
tã de la zero în 1996. De atunci s-au
investit 500 de milioane de euro în
dezvoltare, iar astãzi este unul din-
tre cei mai mari exportatori din
România, cu 70% din producþie
mergând în peste 45 de pieþe, dar ºi
un angajator puternic cu circa
1.000 de oameni calificaþi, care
contribuie la transformarea afa-
cerii noastre. Intenþionãm sã con-
tinuãm investiþiile aici ºi sã conso-
lidãm statutul de exportator,
într-un mediu de afaceri care sã ne
ajute sã facem acest lucru.

Cadrul fiscal ºi reglementãrile
cât mai clare în domeniu sunt cu
atât mai necesare pentru a genera
transparenþã, coerenþã ºi predic-
tibilitate pentru companii, investi-
tori ºi consumatori deopotrivã.

BAT a plãtit circa 10,8 miliarde lei
la bugetul statului în 2023 sub for-
mã de taxe ºi accize, fiind al doilea
contribuabil la buget, fapt care de-
notã ponderea semnificativã a ve-
niturilor din accize asupra produ-
selor din tutun în bugetul public.
Calendarul de accizare pe care l-aþi
menþionat este, în acest context, un
instrument extrem de valoros, din
douã motive principale: în primul
rând, asigurã predictibilitatea pen-
tru o industrie cu investiþii semnifi-
cative în economia României; în al
doilea rând, ia în considerare profi-
lul de risc al diferitelor produse cu

nicotinã ºi face astfel diferenþa
între þigaretele tradiþionale ºi noile
categorii de produse care nu impli-
cã arderea tutunului.

Avem nevoie de reglementãri cât

mai clare în domeniul produselor
cu nicotinã, care evolueazã foarte
rapid ºi în care foarte mulþi jucãtori
îºi cautã propriul segment de afir-
mare ºi dezvoltare. Cu atât mai
mult este nevoie de standarde înal-
te de calitate din partea producãto-
rilor ºi de mãsuri de reglementare
care sã conducã la o concurenþã co-
rectã ºi care sã protejeze interesele
publice prin stabi l i rea unor
standarde clare de siguranþã, eticã ºi
responsabilitate.

Reporter: Ce investiþii aþi fãcut
în acest an în segmentul produselor
bazate pe tutun încãlzit ºi ce aveþi
în plan în urmãtorii ani în acest do-
meniu? Cum evolueazã cererea din
acest segment de piaþã?

Ileana Dumitru: Investim în
mod susþinut în segmentul produ-
selor cu tutun încãlzit ºi nu numai:
în 2023, BAT a devenit prima com-
panie din industrie care oferã con-
sumatorilor adulþi din România
întreaga gamã disponibilã de pro-
duse cu risc redus*: suntem
prezenþi cu glo din 2018, produsul
nostru pentru încãlzirea consuma-
bilelor din tutun ºi plante; suntem
prezenþi în categoria produselor
pentru vapat cu Vuse ºi, în decem-
brie 2023, am lansat VELO, produ-
sele noastre moderne cu nicotinã
pentru uz oral. Este un portofoliu
complex de produse cu risc redus*
prin care transpunem viziunea
companiei de a construi un viitor
mai bun - A Better Tomorrow™
prin intermediul unei lumi fãrã fum

ºi fiecare fumãtor care trece de la
þigãri la produse cu risc redus** re-
prezintã un pas înainte în atingerea
acestui obiectiv.

BAT investeºte anual circa 300
de milioane de lire sterline în cer-
cetarea ºi dezvoltarea noilor cate-
gorii de produse, ca parte a angaja-
mentului faþã de consumatori ºi
pentru consolidarea abordãrii de
reducere a riscurilor asociate fu-
matului, o strategie publicã ce re-
cunoaºte impactul grav al fumatu-
lui asupra sãnãtãþii ºi urmãreºte
sã-l minimizeze, încurajând fumã-
torii sã renunþe ºi, pe cei care aleg
sã continue, sã treacã la alternative
mai puþin riscante*. Argumentul
foarte important pe care îl aducem
constã în anii de cercetare ºi inves-
tiþii continue, dar ºi cei 1.750 de
specialiºti din cadrul companiei
dedicaþi ºtiinþei ºi studiilor care
sunt fundamentale pentru dezvol-
tarea noilor categorii de produse.

Vom continua sã investim ºi sã
diversificãm gama de produse cu
risc redus* bazate pe cercetare
ºtiinþificã, iar una dintre principa-
lele misiuni ale funcþiunii pe care o
coordonez este comunicarea aces-
tor dovezi ºtiinþifice într-o formã
clarã, accesibilã ºi relevantã pentru
publicul nostru. Identificarea echi-
librului ideal între acurateþea infor-
maþiilor ºi o formã cât mai concretã
ºi accesibilã este întotdeauna un
obiectiv prioritar, deoarece trebuie
sã ne asigurãm cã informaþiile pre-
zentate sunt corecte, complete ºi
relevante ºi cã pot crea o bazã su-
stenabilã de dialog ºi dezbatere la
nivel de specialiºti ºi de societate.

Credem în reducerea riscurilor
asociate fumatului ºi în importanþa
unui dialog deschis ºi argumentat
pentru acceptarea la scalã cât mai
largã a acestei abordãri. O astfel de
abordare ar crea contextul necesar
ca tot mai mulþi fumãtori sã facã
trecerea de la fumat la produse al-
ternative ºi posibilitatea unei ale-
geri mai bune ºi mai informate.
Pentru ca strategia de reducere a ris-
curilor asociate fumatului sã fie
eficientã, avem nevoie de un mediu

comercial bazat pe integritate ºi
responsabilitate, de reglementãri
echitabile ºi predictibile corect
puse în aplicare, de dovezi ºtiinþifi-
ce consecvente ºi convingãtoare ºi
de un angajament colectiv pentru a
construi un viitor mai bun pentru
consumatori ºi societate.

Reporter: Cum caracterizaþi
contrabanda cu tutun ºi ce acþiuni a
întreprins compania în acest an
pentru combaterea ei?

Ileana Dumitru: Contrabanda
cu produse din tutun rãmâne per-
manent în atenþia noastrã, prin pri-
sma nivelului ridicat de risc la
adresa dezvoltãrii economice, a si-
guranþei consumatorilor ºi a me-
diului de business legitim. Dacã în
anii trecuþi vorbeam exclusiv de
contrabandã cu þigarete, observãm
o tendinþã accentuatã de introduce-
re în piaþã a unor produse pentru
vapat care încalcã standardele de
calitate privind siguranþa produsu-
lui ºi prevederile legale privind
conþinutul ºi comercializarea aces-
tor produse.

Credem cã expertiza ºi resursele
noastre reprezintã un sprijin valo-
ros pentru autoritãþi în combaterea
contrabandei cu produse din tutun
ºi nicotinã, de aceea dezvoltãm în
mod constant parteneriatele cu
aceste instituþii, dar ºi proiecte pro-
prii precum campanii de conºtien-

tizare asupra impactului negativ al
pieþei ilicite asupra societãþii ºi
economiei. Suntem mândri cã plat-
forma stopcontrabanda.ro dezvol-
tatã de BAT este primul integrator
de capturi ilegale de þigãri din
România, un efort susþinut în parte-
neriat cu autoritãþile din domeniu.
În cadrul campaniei noastre anua-
le, am fost prezenþi în lunile august
ºi septembrie pe aeroportul Henri
Coandã din Bucureºti, cel mai
mare din þarã, cu o campanie de
conºtientizare cu privire la cantitã-

þile legale de þigarete permise în cã-
lãtorie.

Eforturile autoritãþilor au avut
ca rezultat reducerea nivelului
pieþei negre a þigaretelor: con-
form raportului Novel, în 2023
nivelul mediu al comerþului ilicit
cu þigarete a fost de 8,2% din
întreaga piaþã, cu peste 150 de mi-
lioane de þigarete ilegale confis-
cate de autoritãþi, fiind cel mai
înalt nivel din ultimii 5 ani. Un ni-
vel redus al comerþului ilicit înse-
amnã mai mulþi bani pentru buge-
tul de stat, iar România pierde în
continuare circa 400 de milioane
de euro anual din cauza contra-
bandei cu þigarete**. Salutãm pe
aceastã cale eforturile constante
ale Ministerului de Finanþe pri-
vind instalarea a nouã sisteme de
scanare la graniþã pânã la sfârºitul
acestui an, un demers extrem de
încurajator, care va produce re-
zultate foarte bune.

Reporter: Cum aþi descrie viito-
rul companiei într-o singurã frazã?

Ileana Dumitru: Construim un
viitor mai bun prin intermediul
unei lumi fãrã fum - un proces
complex de transformare a aface-
rii, bazat pe inovaþie, tehnologie ºi
sustenabilitate, prin care putem
oferi consumatorilor adulþi alter-
native cu risc redus* la fumat, cu
impact redus asupra mediului. Este

rãspunsul nostru la evoluþia prefe-
rinþelor consumatorilor ºi, totoda-
tã, o promisiune pentru un viitor
bazat pe responsabilitate ºi cerce-
tare ºtiinþificã.

Reporter: Mulþumesc! n

*Bazat pe dovezile existente ºi
presupunând o trecere completã
de la fumat la aceste produse,
care nu sunt lipsite de risc ºi pro-
voacã dependenþã.

**Potrivit estimãrilor industriei

S
ectorul tutunului are nevoie de reglementãri cât mai clare în
domeniul produselor cu nicotinã, care evolueazã foarte rapid ºi în
care foarte mulþi jucãtori îºi cautã propriul segment de afirmare ºi
dezvoltare, considerã Ileana Dumitru, Director pentru Afaceri
Externe al Ariei Europa de Sud Est în cadrul BAT. În opinia sa, cu

atât mai mult este nevoie de standarde înalte de calitate din partea produ-
cãtorilor ºi de mãsuri de reglementare care sã conducã la o concurenþã co-
rectã ºi care sã protejeze interesele publice prin stabilirea unor standarde
clare de siguranþã, eticã ºi responsabilitate.

"S-au investit 500 de milioane de euro în
dezvoltare, iar astãzi fabrica BAT este unul

dintre cei mai mari exportatori din România,
cu 70% din producþie mergând în peste 45 de
pieþe, dar ºi un angajator puternic cu circa

1.000 de oameni calificaþi, care contribuie la
transformarea afacerii noastre".

"Suntem prezenþi în categoria produselor
pentru vapat cu Vuse ºi, în decembrie 2023, am

lansat VELO, produsele noastre moderne cu
nicotinã pentru uz oral".

"BAT a plãtit circa 10,8 miliarde lei
la bugetul statului în 2023 sub formã de taxe ºi

accize, fiind al doilea contribuabil la buget,
fapt care denotã ponderea semnificativã a

veniturilor din accize asupra produselor din
tutun în bugetul public".

"Suntem mândri cã platforma
stopcontrabanda.ro dezvoltatã de BAT este

primul integrator de capturi ilegale de þigãri
din România, un efort susþinut în parteneriat cu
autoritãþile din domeniu. În cadrul campaniei

noastre anuale, am fost prezenþi în lunile
august ºi septembrie pe aeroportul

Henri Coandã din Bucureºti,
cel mai mare din þarã, cu o campanie de

conºtientizare cu privire la cantitãþile legale de
þigarete permise în cãlãtorie".
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PRODUSE SI SERVICII

"În urmãtorii zece ani,
þigãrile vor fi înlocuite cu
alternative inovatoare"

Interviu cu Mircea Scãunaºu, Directorul General al Philip Morris România

Reporter: Care este evoluþia
companiei ºi cum vedeþi piaþa tutu-
nului în acest moment?

Mircea Scãunaºu: În 2024
am sãrbãtorit 10 ani de când
Philip Morris International (PMI)
a lansat IQOS, primul dispozitiv
care nu arde tutunul ºi cel care a de-
schis calea altor produse inovatoa-
re din categoria produselor fãrã
fum. Aceastã aniversare a repre-
zentat ocazia potrivitã de a reitera
angajamentul de a construi un vii-
tor fãrã fum. Acest angajament este
unul ambiþios ºi nu lipsit de provo-
cãri, atât în România, cât ºi la nivel
global. În plus, am continuat sã in-
vestim în fabrica noastrã din Oto-
peni ºi în dezvoltarea produselor
fãrã fum, sã inovãm ºi sã lansãm
noi produse. Investiþiile în aceastã
unitate de producþie au ajuns la pe-
ste 730 milioane de dolari în 2024.

De altfel, 92% din producþia fa-
bricii este destinatã exportului în
54 de pieþe de pe cinci continente.
Dintre acestea, Japonia meritã
menþionatã în mod special, deoare-
ce este una dintre cele mai exigente
pieþe la nivel global ºi, totodatã,
una dintre principalele noastre de-
stinaþii. În 2023, exporturile de tu-
tun încãlzit din România cãtre Ja-
ponia au atins 594 milioane de euro
ºi au contribuit la echilibrarea ba-
lanþei comerciale a þãrii noastre,
mai ales în contextul deficitului co-
mercial în creºtere. Aproape 42%
din exporturile totale de produse
din tutun încãlzit între 2017 ºi 2023
au fost direcþionate cãtre Japonia,
ceea ce subliniazã importanþa stra-
tegicã a acestui parteneriat comer-
cial. Toate acestea demonstreazã
cã Philip Morris România este ºi va
fi în continuare un partener de
încredere al statului în ceea ce pri-
veºte investiþiile, dar ºi taxele plã-

tite cãtre bugetul de stat.
În ceea ce îi priveºte pe cei patru

milioane de fumãtori români,
aceºtia au dreptul la informaþii co-
recte ºi fundamentate ºtiinþific des-
pre alternativele inovatoare fãrã
fum, precum ºi acces la ele. Mai
sunt multe de fãcut în ceea ce pri-
veºte informarea ºi diferenþierea
produselor în funcþie de riscuri, dar
noi suntem aici pentru a sprijini fu-
mãtorii adulþi sã ia decizii în
cunoºtinþã de cauzã.

Reporter: Cum caracterizaþi le-
gislaþia din domeniu?

Mircea Scãunaºu: Compania
noastrã ºi industria, în ansamblu,
trec printr-o transformare profun-
dã, iar inovaþia reprezintã temelia
pe care ne-am propus sã construim
un viitor fãrã fum, în care þigãrile
vor fi înlocuite cu alternative mai
puþin dãunãtoare la fumat. Aceastã
misiune pe care ne-am asumat-o nu
se limiteazã doar la dezvoltarea
tehnologicã, ci presupune ºi un an-
gajament ferm faþã de ºtiinþã ºi
transparenþã.

Pentru ca produsele inovatoare
dezvoltate de compania noastrã sã
aibã impactul dorit, este important
ca autoritãþile de reglementare din
România, dar ºi cele de la nivel eu-
ropean sã asigure un cadru legisla-
tiv adecvat, care sã permitã dezvol-
tarea acestor inovaþii ºi accesul fu-
mãtorilor adulþi, care altfel ar con-
tinua sã fumeze, la aceste inovaþii.
Ele au impact atât la nivel econo-
mic, cât ºi la nivelul sãnãtãþii publi-
ce. Dupã cum spuneam, din 2017,
am investit peste 730 de milioane
de dolari în fabrica din Otopeni, cu
douã obiective în minte. Primul
este acela de a oferi celor aproxi-
mativ patru milioane de fumãtori
români ºansa de a lua o decizie in-
formatã, bazatã pe ºtiinþã, ºi de a

renunþa la þigãri în favoarea unor
produse fãrã fum care, deºi nu sunt
complet lipsite de riscuri, reprezin-
tã o alternativã mai bunã la conti-
nuarea fumatului. Al doilea, la fel
de important, este oportunitatea de
a susþine economia României ºi de
a poziþiona þara noastrã ca un reper
pe harta globalã a inovaþiei.

Însã, pentru a putea continua pe
acest drum, predictibilitatea legis-
lativã ºi un cadru fiscal echilibrat
care sã favorizeze inovaþia sunt de-
cisive. Pentru noi, este esenþial sã
operãm într-un mediu economic
stabil, echitabil ºi corect, care sã
susþinã toþi actorii economici în efor-
turile lor de a aduce valoare adãu-
gatã economiei locale ºi globale.

Reporter: Ce investiþii aþi fãcut
în acest an în segmentul produselor
bazate pe tutun încãlzit ºi ce aveþi
în plan, în urmãtorii ani, în acest
domeniu?

Mircea Scãunaºu: Am conti-
nuat procesul de retehnologizare a
fabricii Philip Morris România din
Otopeni ca urmare a investiþiei su-
plimentare de 130 de milioane de
dolari anunþatã în 2023. Transfor-
marea acestei fabrici dintr-o unita-
te de producþie a þigaretelor
într-una de producþie pentru consu-
mabile din tutun pentru IQOS ºi
alte dispozitive care nu ard tutunul
susþine misiunea companiei de a
construi o Românie fãrã fum, cât ºi
economia þãrii noastre. Investiþiile
continue în retehnologizare ºi mo-
dernizare au permis îmbunãtãþirea
semnificativã a capacitãþilor de
producþie ºi demonstreazã rolul
strategic al acestei fabrici pentru
economia româneascã, dar ºi pen-
tru Philip Morris International.

I n v e s t i þ i i l e f ã c u t e d e
Philip Morris International în dez-
voltarea produselor fãrã fum au
permis extinderea acestei categorii
cu noi produse care încãlzesc tutu-
nul ºi nu îl ard, ultimul dintre ele
fiind dispozitivul ILUMA i Prime.
Am lansat acest dispozitiv ca ur-
mare a sugestiilor venite de la con-
sumatori ºi pentru a rãspunde ne-
voilor acestora de a avea acces la
produse inovatoare, fundamentate
ºtiinþific. Þara noastrã este a cin-
cea piaþã în care se lanseazã
ILUMA i Prime, ceea ce demons-
treazã din nou rolul central pe care
îl ocupãm în strategia PMI de a

construi un viitor fãrã fum.
Philip Morris International ºi-a

propus sã fie un catalizator pentru
schimbare. Curajul, viziunea ºi
perseverenþa sunt atribute care ne
caracterizeazã. Ele ne fac sã fim
încrezãtori cã putem schimba lu-
mea cu ajutorul produselor fãrã
fum pe care le-am dezvoltat ca ur-
mare a unor investiþii totale de pe-
ste 12,5 miliarde de dolari, realiza-
te pânã acum la nivel global. Conti-
nuãm sã inovãm ºi sã lansãm noi
produse, cu scopul final de a con-
strui un viitor fãrã fum.

Reporter: Care este gradul de
penetrare a produselor fãrã fum în
rândul populaþiei ºi cum evolueazã
cererea din acest segment de piaþã?

Mircea Scãunaºu: România a
fost a patra piaþã în care PMI a lan-
sat IQOS, dispozitivul care încãl-
zeºte tutunul fãrã sã îl ardã. Din
momentul lansãrii pânã în prezent,
numãrul utilizatorilor acestui pro-
dus a crescut în mod constant ºi a
ajuns la peste o jumãtate de milion
de fumãtori.

Totuºi, dupã aproape zece ani de
promovare a acestor produse alter-
native, categoria produselor fãrã
fum are încã o pondere micã pe pia-
þã dacã ne raportãm la numãrul fu-
mãtorilor adulþi, adicã patru milio-
ane de fumãtori. Þigãrile vor putea
fi înlocuite cu produse inovatoare
fãrã fum doar dacã aceºti fumãtori
adulþi vor avea acces la informaþii
corecte ºi la produse fundamentate
ºtiinþific. Gradul de dezinformare
continuã sã fie foarte mare, iar ro-
lul nostru este sã le explicãm fumã-
torilor cã arderea tutunului este
problema ºi cã existã alternative
inovatoare care nu ard tutunul.
Este important de ºtiut cã principa-
la cauzã a riscurilor pe care fuma-
tul le prezintã pentru sãnãtate o re-
prezintã nivelurile ridicate ale
compuºilor nocivi ºi potenþial no-
civi care rezultã în urma arderii tu-
tunului.

Între timp, PMI a extins catego-
ria produselor fãrã fum, care inclu-
de acum, printre altele, ºi tutunul
încãlzit ºi pliculeþele cu nicotinã
pentru uz oral, toate susþinute de
cercetare ºtiinþificã ºi inovaþie.
Continuãm sã inovãm pentru a le
oferi fumãtorilor adulþi produse
fundamentate ºtiinþific, care rãs-
pund nevoilor lor diverse ºi repre-

zintã o alternativã mai bunã la con-
tinuarea fumatului.

Reporter: Cum caracterizaþi
contrabanda cu tutun ºi ce acþiuni a
întreprins compania în acest an
pentru combaterea ei?

Mircea Scãunaºu: În 2023,
România a înregistrat din nou un
minim istoric în privinþa consumu-
lui ilicit de þigãri, conform celui
mai recent raport KPMG. Cu o me-
die anualã de 5,8%, þara noastrã
este, pentru al doilea an, un exem-
plu pozitiv la nivel european în
ceea ce priveºte scãderea comerþu-
lui ilicit de þigãri. Iar acest lucru se
datoreazã politicii de reducere a
efectelor nocive ale tutunului, a in-
tegrãrii celor mai bune practici de
combatere a comerþului ilicit, dar ºi
unei politici publice fiscale predic-
tibile, de creºtere moderatã a acci-
zelor.

Pentru a combate comerþul ilicit
în continuare, suntem preocupaþi
de întãrirea securitãþii la frontiere-
le României, precum ºi la frontie-
rele externe ale Uniunii Europene.
Lucrãm îndeaproape cu Poliþia de

Frontierã, cãreia i-am donat în
aprilie 2024, prin programul PMI
Impact, douã drone de supraveghe-
re în valoare de aproape 700.000 de
dolari. Dronele vor fi folosite în
zonele greu accesibile de la grani-
þele þãrii, cu scopul combaterii co-
merþului ilicit.

Într-un mediu de reglementare în
care consumul ilicit de þigãri scade,
iar guvernele permit dezvoltarea
produselor fãrã fum, un impact po-
zitiv pe termen lung asupra reduce-
rii prevalenþei fumatului poate fi
obþinut. Philip Morris România
continuã sã susþinã autoritãþile sta-
tului în combaterea comerþului ili-
cit cu þigãri ºi alte produse din tu-
tun.

Reporter: Ce perspective are
piaþa tutunului?

Mircea Scãunaºu: Cum va
arãta peste un deceniu industria
tutunului? Aceasta este o între-
bare la care avem rãspuns: þigãri-
le vor fi înlocuite în mai multe
þãri cu alternative inovatoare la
continuarea fumatului. Aºa cum
spunea Jacek Olczak, CEO al
Phil ip Morris Internat ional ,
locul þigãrilor este în muzee. Acest
lucru este cert, dar în cât timp se va
întâmpla depinde de politicile de
reducere a fumatului pe care le
adoptã fiecare þarã în parte. Indu-
stria tutunului de astãzi nu mai este
cea de acum 20 de ani ºi nici peste
zece ani nu va mai fi la fel ca acum.
La fel, nici compania noastrã nu va
mai fi aceeaºi peste zece ani.

Ce ºtim sigur este cã transforma-
rea companiei noastre continuã, iar
cele peste 12,5 miliarde de dolari
investite în dezvoltarea, funda-
mentarea ºtiinþificã ºi comerciali-
zarea produselor fãrã fum pânã
acum aratã cã nu dorim sã ne oprim
aici. Continuãm sã inovãm, astfel
cã peste 1.500 de profesioniºti în
cercetare ºi dezvoltare lucreazã la
extinderea celui mai avansat porto-
foliu de alternative fãrã fum din in-
dustrie, în unitãþile noastre de cer-
cetare din Elveþia ºi Singapore.

Ambiþia de a genera douã treimi
din profiturile nete totale din pro-
dusele fãrã fum pânã în 2030, la ni-
vel global, aratã clar cã suntem an-
gajaþi pe deplin în aceastã transfor-
mare. Am fãcut paºi importanþi în
cãlãtoria noastrã cãtre un viitor
fãrã fum, dar mai sunt multe de fã-
cut pentru a crea un impact pozitiv
asupra a milioane de fumãtori adulþi,
a celor din jurul lor ºi a accelera
procesul de renunþare la þigãri.

Reporter: Mulþumesc! n

Î
n urmãtorii zece ani, þigãrile vor fi înlocuite în mai multe þãri cu

alternative inovatoare la continuarea fumatului, este de pãrere

Mircea Scãunaºu, Directorul General al Philip Morris România. Acesta

subliniazã, în cadrul unui interviu: “Aºa cum spunea Jacek Olczak, CEO

al Philip Morris International, locul þigãrilor este în muzee. Acest lucru

este cert, dar în cât timp se va întâmpla depinde de politicile de reducere a

fumatului pe care le adoptã fiecare þarã în parte. Industria tutunului de astãzi

nu mai este cea de acum 20 de ani ºi nici peste zece ani nu va mai fi la fel ca

acum. La fel, nici compania noastrã nu va mai fi aceeaºi peste zece ani”.

"Investiþiile fãcute de
Philip Morris International în dezvoltarea
produselor fãrã fum au permis extinderea

acestei categorii cu noi produse care încãlzesc
tutunul ºi nu îl ard, ultimul dintre ele fiind

dispozitivul ILUMA i Prime.
Am lansat acest dispozitiv ca urmare a

sugestiilor venite de la consumatori ºi pentru a
rãspunde nevoilor acestora de a avea acces la

produse inovatoare, fundamentate ºtiinþific.
Þara noastrã este a cincea piaþã în care se

lanseazã ILUMA i Prime,
ceea ce demonstreazã din nou rolul central pe
care îl ocupãm în strategia PMI de a construi

un viitor fãrã fum".

"92% din producþia fabricii este destinatã
exportului în 54 de pieþe de pe cinci continente.
Dintre acestea, Japonia meritã menþionatã în

mod special, deoarece este una dintre cele mai
exigente pieþe la nivel global ºi, totodatã, una

dintre principalele noastre destinaþii.
În 2023, exporturile de tutun încãlzit din

România cãtre Japonia au atins 594 milioane
de euro ºi au contribuit la echilibrarea balanþei
comerciale a þãrii noastre, mai ales în contextul

deficitului comercial în creºtere".
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INTERVIU

“Solicitãm urgent un nou
calendar fiscal pentru

cel puþin trei ani”
Interviu cu Gerald Tijssen, Market Manager, Imperial Tobacco Distribution Romania

Reporter: Care a fost evoluþia
industriei tutunului, în acest an?

Gerald Tijssen: În 2024, piaþa
tutunului din România a confirmat
încã o datã tendinþa pozitivã, atât în
volum, cât ºi în valoare. Cu toate
acestea, suntem încântaþi sã obser-
vãm schimbarea abordãrii consu-
matorilor faþã de produsele de nouã
generaþie, pe care le vedem absolut
ca viitorul industriei.

Anul acesta, am lansat dispoziti-
vul electronic de unicã folosinþã
blubar ºi deja lucrãm la urmãtoare-
le îmbunãtãþiri ale produsului.

Credem cã produsele de nouã
generaþie au nevoie de o impozita-
re ºi o reglementare uºor diferitã
comparativ cu tutunul tradiþional.
Astfel, putem încuraja tot mai mult
fumãtorii sã se îndrepte cãtre pro-
duse care sunt potenþial mai puþin
dãunãtoare pentru sãnãtatea lor.

Existã un interes crescãtor al
consumatorilor faþã de produsele
alternative ºi trebuie sã sprijinim ºi
sã educãm curiozitatea lor pentru
aceste noi tehnologii.

Reporter: Cum apreciaþi calen-
darul de accizare a produselor din
tutun ºi ce credeþi cã ar trebui fãcut
pentru îmbunãtãþirea fiscalitãþii
din domeniu?

Gerald Tijssen: În ultimii ani,
guvernul a fãcut paºi semnificativi
în ceea ce priveºte planificarea pe
termen lung a impozitãrii produse-
lor din tutun.

Din pãcate, în 2024, aceastã ten-
dinþã a fost întreruptã ºi am asistat
la modificãri ºi creºteri ale accize-
lor care au dus la diverse majorãri
de preþuri pentru fumãtorii români.

Domeniul tutunului este deose-
bit de sensibil la fluctuaþiile de

preþ, în special în ceea ce priveºte
impactul asupra pieþei ilicite.

Exact acest lucru s-a întâmplat
anul acesta, când ponderea produ-
selor ilicite a depãºit 10% la nivel
naþional, dupã aproape trei ani de
scãdere.

Prin urmare, solicitãm autoritã-
þilor politice ºi viitorului guvern sã
lucreze cât mai curând posibil la un
nou calendar fiscal care sã includã
produsele din tutun ºi produsele
conexe pentru cel puþin trei ani,
astfel încât sã ne permitã planifica-

rea investiþiilor strategice pe ter-
men lung.

Reporter: Cum caracterizaþi le-
gislaþia din domeniu?

Gerald Tijssen: Din perspecti-
va noastrã, modificãrile legislative
introduse anul acesta sunt rezona-
bile. Mã gândesc în special la noile
cerinþe de protejare a tinerilor prin
limitarea expunerii ºi accesului lor
la produse destinate exclusiv fu-
mãtorilor adulþi.

Ca o companie de top în sector,
suntem conºtienþi de rolul nostru
de responsabilitate ºi credibilitate
faþã de toþi stakeholderii noºtri.
Din acest motiv, ne angajãm activ
sã ne asigurãm cã produsele noas-
tre nu sunt vândute sau accesibile
minorilor ºi solicitãm partenerilor
noºtri sã respecte pe deplin coduri-
le de conduitã ºi politicile interna-
þionale în vigoare.

Industria tutunului este una
dintre cele mai reglementate din
România ºi legislaþia este deja fo-
arte complexã. Ca o companie re-
sponsabilã, angajamentul nostru
este sã garantãm consumatorilor
dreptul de a fi informaþi despre
produsele pe care le achiziþionea-
zã, precum ºi sã le oferim produse
de cea mai înaltã calitate.

Din acest punct de vedere, au
existat mai multe discuþii despre
posibile noi restricþii pentru produ-
sele din tutun. Poziþia noastrã este
foarte clarã: toate produsele din tu-
tun ºi produsele conexe sunt con-
cepute ºi destinate exclusiv unui
public de fumãtori adulþi, iar toate
activitãþile noastre sunt aliniate cu
acest scop.

Cu toate acestea, obiectivul nu
poate fi atins prin eliminarea tutu-

ror mijloacelor de comunicare care
permit consumatorilor sã se infor-
meze despre produse. O astfel de
abordare „prohibiþionistã” nu a
funcþionat în trecut în alte pieþe ºi
nu ar funcþiona nici în România.

În schimb, trebuie sã lucrãm
împreunã pentru a proteja piaþa de
consum legal, prin întãrirea aplicã-
rii legii ºi fãcând eforturi pentru a
oferi o informare ºi o educare co-
rectã a tuturor pãrþilor implicate.

Reporter: Ce investiþii aþi fãcut
în acest an în segmentul produselor

bazate pe tutun încãlzit ºi ce aveþi
în plan în urmatorii ani în acest do-
meniu?

Gerald Tijssen: În acest mo-
ment, în România am decis sã con-
tinuãm sã ne focusãm pe alte cate-
gorii, cum ar fi tutunul tradiþional
ºi þigãrile electronice, prin noul no-
stru brand blubar, luând în conside-
rare faptul cã produsele precum tu-
tunul încãlzit au înregistrat o
creºtere mai micã în România
decât în alte þãri ale UE.

Mã gândesc la Italia ºi Grecia, de
exemplu, unde tutunul încãlzit este
acum o realitate consolidatã, cu o
cotã mare de piaþã, unde, de fapt,
Imperial Brands a decis recent sã se
alãture cu un produs de înaltã cali-
tate.

Dupã cum am spus, interesul nos-
tru în acest moment este sã conti-
nuãm sã creºtem cu brandul nostru
cel mai cunoscut ºi popular în
România, Davidoff, ºi sã lucrãm în
paralel la construirea unui portofo-
liu din ce în ce mai complet ºi satis-
fãcãtor pentru consumatori, in-
cluzând branduri internaþionale
precum WEST, Golden Virginia &
DRUM pentru tutun de rulat ºi Riz-
la pentru accesorii de fumat.

Reporter: Care este gradul de
penetrare a produselor fãrã fum în
rândul populaþiei ºi cum evolueazã
cererea din acest segment de piaþã?

Gerald Tijssen: Datele interne
pe care le avem la dispoziþie ne ara-
tã un grad de creºtere, de evoluþie,
situaþie pe care o monitorizãm cu
atenþie. Tutunul încãlzit este încã o
categorie relativ tânãrã în Româ-
nia, dar care a reuºit sã câºtige o
cotã decentã de piaþã.

Putem spune cã Grupul nostru
ºi-a îmbogãþit oferta pentru fumã-
torii adulþi cu diverse produse de
nouã generaþie, inclusiv þigãri elec-
tronice, tutun încãlzit ºi nicotinã
oralã.

Suntem deschiºi ºi la curent cu
cele mai recente tendinþe ale pro-
duselor de nouã generaþie, fãrã sã
excludem nicio posibilitate de
creºtere sau extindere a portofoliu-
lui nostru în aceastã arie.

Reporter: Cum a evoluat com-
pania pe segmentul þigaretelor cla-

sice ºi ce estimãri aveþi pentru ur-
mãtorii ani pe acest domeniu?

Gerald Tijssen: Suntem o com-
panie relativ tânãrã, însã am cre-
scut exponenþial de când am intrat

pe piaþã, clasându-ne constant în
TOP 50 companii FMCG. Cel mai
important este cã avem mentalita-
tea ºi expertiza necesarã pentru a
creºte în continuare.

România este o piaþã cheie
pentru grupul Imperial Brands ºi in-
vestiþiile aici au crescut progresiv.
Ne descurcãm foarte bine cu o
creºtere organicã a afacerii: în câþi-
va ani ne-am creat o cotã importan-
tã de piaþã, în special datoritã bran-
dului premium Davidoff, dar ºi da-
toritã noilor branduri internaþiona-
le precum West, Golden Virginia &
DRUM pentru tutun de rulat ºi
Rizla pentru accesorii de fumat.

Nu de mult timp am intrat pe pia-
þa þigãrilor electronice cu brandul
blubar ºi avem multe idei în pregã-
tire. Suntem mulþumiþi de rezulta-
tele obþinute pânã acum, dar nu ne
ascundem ambiþia: vrem sã conti-
nuãm sã creºtem cu entuziasmul ºi
energia care ne-au caracterizat
de-a lungul anilor!

Acest lucru ne va permite sã con-
tinuãm creºterea investiþiilor în
þarã ºi în oameni.

Reporter: Ce cifrã de afaceri aþi
realizat în prima parte a anului
comparativ cu cea din perioada
similarã a lui 2023 ºi ce estimãri
aveþi pentru întreg anul 2024?

Gerald Tijssen: Impulsionaþi
de volumele în creºtere din Româ-
nia ºi de contribuþia suplimentarã a

produselor de nouã generaþie, am
avut o cifrã de afaceri pozitivã în
ultimii ani.

Primele estimãri pe care le avem
disponibile pentru 2024 confirmã

aceastã tendinþã pozitivã: cifra
noastrã de afaceri continuã sã creas-
cã, procentual cu o singurã cifrã.

Ne aºteptãm sã continuãm
creºterea în România, datoritã tu-
turor noilor iniþiative pe care le
avem în plan ºi pe care abia aºtep-
tãm sã le împãrtãºim consumatori-
lor români.

Reporter: Cum caracterizaþi
contrabanda cu tutun ºi ce acþiuni a
întreprins compania în acest an
pentru combaterea ei?

Gerald Tijssen: Din pãcate,
instabilitatea politicã ce caracteri-
zeazã aceastã zonã geograficã
afecteazã ºi piaþa noastrã. Graniþa
cu Moldova ºi Ucraina suferã cel
mai mult din cauza comerþului ilicit.

Ca industrie, acestea sunt situaþii
asupra cãrora nu avem control total
ºi cu care trebuie sã coexistãm. De-
sigur, suntem întotdeauna dispuºi
sã colaborãm cu autoritãþile pentru
a menþine cele mai înalte niveluri
de control ºi protecþie în aceste
zone, pentru a încerca sã evitãm pe
cât posibil o difuzare pe scarã largã
care ar fi dãunãtoare pieþei legale.

Ceea ce facem este sã construim
un portofoliu de produse cât mai
echilibrat ºi satisfãcãtor posibil,
þinând cont de aspecte importante
pentru consumatori cum ar fi, de
exemplu, raportul calitate-preþ,
astfel încât aceºtia sã aleagã circui-
tul legal de vânzare.

Din acest motiv, pe lângã Davi-
doff, ne creºtem prezenþa în Rom-
ânia cu brandul West, pentru a le
oferi consumatorilor o alternativã
de calitate la un preþ ºi mai compe-
titiv.

Reporter: Ce perspective are
piaþa tutunului?

Gerald Tijssen: Produsele de
nouã generaþie sunt, fãrã îndoialã,
cea mai interesantã dezvoltare din
industria tutunului din ultimii ani.

În ceea ce ne priveºte, tot ceea ce
facem începe cu consumatorul - ei
sunt motivul pentru care suntem
aici.

Cunoaºterea consumatorilor
noºtri este cheia pentru atingerea
succesului, iar deciziile bune sunt
luate prin combinarea datelor ºi a
perspectivelor cu experienþa în in-
dustrie.

La nivel global, pot sã vã spun cã
existã o energie pozitivã extraordi-
narã îndreptatã spre creºterea ºi
consolidarea portofoliului.

Grupul nostru lucreazã la aceste
produse cu angajament ºi evaluea-
zã toate opþiunile disponibile, care
sunt în conformitate cu viziunea
noastrã globalã de „Construirea
unui drum cãtre un viitor mai sãnã-
tos”. Suntem încrezãtori cã produ-
sele la care lucrãm vor reprezenta
un pas înainte pentru acest drum!

Reporter: Mulþumesc! n

P
iaþa tutunului este deosebit de sensibilã la fluctuaþiile de preþ, în

special în ceea ce priveºte impactul asupra pieþei ilicite, considerã

Gerald Tijssen, Market Manager, Imperial Tobacco Distribution

Romania. Printre altele, domnia sa ne-a transmis, în cadrul unui in-

terviu: “Exact acest lucru s-a întâmplat anul acesta, când ponde-

rea produselor ilicite a depãºit 10% la nivel naþional, dupã aproape trei ani

de scãdere. Prin urmare, solicitãm autoritãþilor politice ºi viitorului guvern

sã lucreze cât mai curând posibil la un nou calendar fiscal care sã includã

produsele din tutun ºi produsele conexe pentru cel puþin trei ani, astfel încât

sã ne permitã planificarea investiþiilor strategice pe termen lung”.

Gerald Tijssen: "În 2024, piaþa tutunului din România a confirmat încã o datã tendinþa pozitivã, atât în volum,
cât ºi în valoare. Cu toate acestea, suntem încântaþi sã observãm schimbarea abordãrii consumatorilor faþã de
produsele de nouã generaþie, pe care le vedem absolut ca viitorul industriei".

"În acest moment, în România am decis
sã continuãm sã ne focusãm

pe alte categorii, cum ar fi tutunul tradiþional
ºi þigãrile electronice, prin noul nostru

brand blubar, luând în considerare
faptul cã produsele precum tutunul încãlzit

au înregistrat o creºtere
mai micã în România decât

în alte þãri ale UE".

"Sectorul tutunului este deosebit de sensibil la
fluctuaþiile de preþ, în special în ceea ce
priveºte impactul asupra pieþei ilicite".

"Ca o companie de top în sector,
suntem conºtienþi de rolul nostru de

responsabilitate ºi credibilitate faþã de toþi
stakeholderii noºtri. Din acest motiv, ne

angajãm activ sã ne asigurãm cã produsele
noastre nu sunt vândute sau

accesibile minorilor ºi solicitãm partenerilor
noºtri sã respecte pe deplin codurile

de conduitã ºi politicile internaþionale în
vigoare".

"Suntem deschiºi ºi la
curent cu cele mai

recente tendinþe ale
produselor de nouã
generaþie, fãrã sã

excludem nicio
posibilitate de

creºtere sau extindere
a portofoliului nostru

în aceastã arie".
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The Brainy Insights: Piaþa
produselor care înlocuiesc

nicotina - estimatã la 4,6 miliarde
de dolari, într-un deceniu

Piaþa globalã a produselor
care înlocuiesc nicotina
este aºteptatã sã ajungã la
4,6 miliarde de dolari

pânã în 2033, în baza unei rate de
creºtere anuale compuse (CAGR)
de 4,8% în intervalul 2024 - 2033,
potrivit unei analize The Brainy
Insights, preluatã de finance.ya-
hoo.com.

În 2023, piaþa de profil a atins
2,86 miliarde de dolari.

Conform sursei citate, expansiu-
nea pieþei de profil este determina-
tã de creºterea dependenþei de ni-
cotinã ºi de gradul de conºtientiza-
re sporit privind riscurile pentru sã-
nãtate ale fumatului ºi beneficiile
renunþãrii la fumat.

Pe mãsurã ce tot mai multe per-
soane încearcã sã renunþe la fumat
din cauza creºterii cazurilor de
cancer pulmonar, produsele de
înlocuire a nicotinei sunt un sprijin
esenþial, noteazã compania de
cercetare The Brainy Insights.

Piaþa analizatã mai este susþinutã
de adoptarea la scarã largã a pro-
gramelor de renunþare la fumat, da-
toritã preocupãrilor tot mai mari le-
gate de sãnãtate; de reglementãrile
guvernamentale ºi campaniile de
sãnãtate publicã care promoveazã
renunþarea la fumat, respectiv de
progresele tehnologice, mai precis
inovaþiile legate de produsele din
domeniu.

Piaþa produselor care înlocuiesc
nicotina includ plasturi cu nicoti-
nã, gume, pastile ºi inhalatoare
care furnizeazã doze controlate de

nicotinã pentru a uºura simptomele
ce apar din cauza renunþãrii la
tutun.

Jucãtorii cheie de pe piaþa pro-
duselor care înlocuiesc nicotina in-
clud Alchem International Pvt.
Ltd., British American Tobacco

Plc, Cipla Ltd., Fertin Pharma,
GlaxoSmithKline Plc, Glenmark,
Johnson & Johnson Inc., Perrigo
Company Plc ºi Pierre Fabre
Group.

Printre constrângerile aduse în
atenþie de analiza citatã cu privire

la piaþa produselor care înlocuiesc
nicotina sunt evidenþiate: regle-
mentãrile stricte ºi procesele de
aprobare a produselor; costurile
mari ale produselor de profil în
comparaþie cu ajutoarele tradiþio-
nale pentru renunþarea la fumat;

concurenþa intensã din partea altor
metode de renunþare la fumat ºi
terapii alternative.

Oportunitãþile de pe piaþa supusã
snalizei sunt, conform The Brainy
Insights: expansiunea în regiunile
în curs de dezvoltare, unde ratele

fumatului sunt în creºtere, dar ºi
conºtientizarea tot mai mare cu pri-
vire la produsele de renunþare la fu-
mat; dezvoltarea de produse noi ºi
îmbunãtãþite de înlocuire a nicoti-
nei, cu o mai bunã eficacitate;
creºterea cheltuielilor pentru
asistenþa medicalã.

America de Nord,
lider la adoptarea
produselor care
înlocuiesc nicotina

Analiza The Brainy Insights no-
teazã cã America de Nord este lider
la adoptarea produselor care înlo-
cuiesc nicotina, rata ridicatã de
adoptare fiind alimentatã de regle-
mentãrile privind renunþarea la fu-
mat. Urmeazã Europa, o piaþã sem-
nificativã, susþinutã de reglemen-
tãrile stricte împotriva fumatului ºi
de campaniile de conºtientizare pe
scarã largã.

În Asia-Pacific, este observatã o
piaþã în expansiune datoritã ratelor
de fumat mari, dar ºi pe fondul
creºterii gradului de conºtientizare
a sãnãtãþii în regiune. În America
Latinã, analiza evidenþiazã o piaþã
în curs de dezvoltare cu o infra-
structurã de asistenþã medicalã în
extindere ºi cu eforturi tot mai mari
pentru renunþarea la fumat, iar în
Orientul Mijlociu ºi Africa, pieþe
în curs de dezvoltare, cu un accent
tot mai mare pe renunþarea la fumat
ºi îmbunãtãþirea accesului la asis-
tenþã medicalã. n

Nauru ºi Myanmar, þãrile cu cel
mai ridicat consum de tutun

Legãtura dintre fumat ºi
cancerul pulmonar s-a
dovedit abia în 1950,
deºi încã de la sfârºitul

secolului al XIX-lea medicii iden-
tificaserã fumatul drept o cauzã po-
tenþialã, potrivit visualcapita-
list.com, care aduce în atenþie cla-
samentul þãrilor cu cele mai mari
rate de consum de tutun în rândul
populaþiei lor de peste 15 ani.

Bazatã pe datele provenite de la
Organizaþia Mondialã a Sãnãtãþii
(OMS), actualizate în 2022, anali-
za aratã cã, în Nauru, þarã insularã
în teritoriul micronezian al Pacifi-
cului de Sud, aproape jumãtate din
populaþia cu vârsta peste 15 ani fo-
loseºte un produs din tutun, situaþie
care indicã cel mai ridicat condum
de profil din lume - 48%. Insula
are, de asemenea, o ratã ridicatã a
obezitãþii, iar aproape o treime din
populaþia sa suferã de diabet, din

cauza varietãþii nutriþionale slabe a
alimentelor consumate.

Conform sursei citate, în clasa-
ment au fost luate în calcul atât pro-
dusele cu fum consumate, cât ºi cele
fãrã fum. Pe locul al doilea în pri-
vinþa consumului de tutun gãsim
Myanmar, þarã din Asia de Sud-Est,
cu o proporþie de 44%, dupã care ur-
meazã Kiribati, þarã insularã în
Oceanul Pacific, cu 40%. Urmeazã
Papua Noua Guinee - 40%, Bulga-
ria - 40%, Serbia - 40%, Timor-Le-
ste - 39%, Indonezia - 38%, Croaþia
- 37%, Insulele Solomon - 37%,
Andorra - 36%, Bosnia ºi Herþego-
vina - 36%, Cipru - 36%, Iordania -
36%, Franþa - 35%. Din aceste date
rezultã cã nu doar þãrile insulare, ci
ºi cele din Balcani înregistreazã o
incidenþã ridicatã a consumului de
tutun, care depãºeºte tendinþa gene-
ralã europeanã. Normele culturale
înrãdãcinate, reglementãrile laxe ºi

þigãrile ieftine sunt cauzele cel mai
frecvent identificate ca motiv pen-
tru consumul ridicat de tutun, potri-
vit analizei citate.

Pe de altã parte, consumul de tu-
tun este mult mai scãzut în Ameri-
ca ºi Africa sub-saharianã. În SUA,
mai puþin de unul din patru adulþi
fumeazã. În Canada, rata este chiar
mai micã, adicã 12% din populaþie.
În unele þãri africane (Nigeria ºi
Ghana), aceste proporþii ating o
singurã cifrã, respectiv 3%.

La nivel global, rata consumului
de tutun este de 23%, conform sur-
sei citate, care menþioneazã cã bãr-
baþii fumeazã mai mult decât feme-
ile în aproape toate þãrile lumii.

Din anii 1950, multe þãri au de-
scurajat utilizarea produselor din
tutun în încercarea de a reduce ra-
tele de fumat ºi efectele acestuia
asupra sãnãtãþii, conchide sursa ci-
tatã. n
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12 miliarde lei - încasãrile
din accize, în primele
opt luni ale lui 2024

Î
ncasãrile la bugetul de stat
din accize, ca urmare a co-
merþului cu produse din tu-
tun se cifreazã la valoarea de
12.131,03 milioane lei, în

primele opt luni ale acestui an,
confrom datelor transmise de Mi-
nisterul Finanþelor (MF).

Potrivit Legii nr.227/2015 pri-
vind Codul fiscal, cu modificãrile ºi
completãrile ulterioare, produsele
din tutun se împart în douã catego-
rii:

ü produse din tutun prelucrat
care sunt supuse accizelor ar-
monizate, potrivit directive-
lor europene în materie de ac-
cize,

ü produse din tutun care nu fac
obiectul accizãrii potrivit di-
rectivelor europene, dar care
sunt, potrivit legislaþiei naþio-
nale, supuse accizelor nearmo-
nizate.

Sursele citate ne-u transmis cã
ultimele intervenþii legislative în
ceea ce priveºte calendarele de
creºtere gradualã a accizelor pen-
tru produsele din tutun au fost re-
alizate prin Legea nr. 296/2023
privind unele mãsuri fiscal-buge-
tare pentru asigurarea sustenabi-
litãþii financiare a României pe
termen lung, iar, în prezent, MF
nu are în analizã modificãri în
ceea ce priveºte sistemul de taxare
a produselor din tutun. n

Încasãrile din accize la produsele din tutun
(intern ºi vamã), conform execuþiei de casã a
bugetului de stat aferent anului 2023
ºi primelor opt luni ale lui 2024 (mil. lei)
Indicator an 2023 8 luni 2024

TOTAL INCASÃRI DIN ACCIZE LA TUTUN 17,666.88 12,131.03

Accize incasate din vanzarea produselor din tutun 17,514.74 12,116.94

Accize incasate din vanzarea de tigarete 16,766.84 11,430.23

Accize incasate din vanzarea de tigari si tigari de foi 71.75 61.38

Accize incasate din vanzarea de tutun de fumat fin taiat, destinat rularii de tigarete 116.64 88.75

Accize incasate din vanzarea altor tutunuri de fumat 2.76 2.21

Accize incasate din vanzarea produselor din tutun datorate pana la data de 31.01.2011 0.23 0.15

Accize incasate din vanzarea produselor ce contin tutun, destinat inhalarii fara ardere 537.35 472.50

Accize incasate din vanzarea lichidelor cu sau fara nicotina destinate inhalarii fara
ardere sau produse destinate inhalarii fara ardere, care contin inlocuitori de tutun, cu
sau fara nicotina

19.14 61.38

Accize incasate din vanzarea produselor din tutun, aferente unor activitati reorganizate 0.02 0.01

Accize incasate din vanzarea produselor cu nicotina, care nu contin tutun, destinate
consumului pe cale orala 0.33

Accize incasate in vama din importul de produse din tutun 152.14 14.09
Accize incasate in vama din importul de tigarete 131.28 3.83

Accize incasate in vama din importul de tigari si tigari de foi 1.48 0.75

Accize incasate in vama din importul altor tutunuri de fumat 1.17 0.31

Accize incasate in vama din importul produselor ce contin tutun, destinat inhalarii fara
ardere 0.74 0.20

Accize incasate in vama din importul lichidelor cu sau fara nicotina destinate inhalarii
fara ardere sau produse destinate inhalarii fara ardere, care contin inlocuitori de tutun,
cu sau fara nicotina

17.47 15.09

Accize incasate in vama din importul de produse din tutun, aferente unor activitati
reorganizate 0.00 -6.09

Sursa: ANAF

Amenzi de circa 4,6 miliarde
lei, aplicate de Autoritatea
Vamalã Românã în perioada
ianuarie-august
Î

n primele opt luni ale anului
în curs, echipele de suprave-
ghere ºi control vamal de la
nivel central, regional si lo-
cal, au confiscat 23.150.960

de þigarete, dupã cum ne-au tran-
smis reprezentanþii Autoritãþii Va-
male Române.

Sursele citate ne-au transmis:
“În anul 2024, Autoritatea Vamalã
Românã a derulat acþiuni operative
de supraveghere si control vamal
pentru combaterea traficului ilicit
cu produse din tutun, prin implica-
rea nemijlocitã a tuturor angajaþi-
lor cu atribuþii în acest sens, res-
pectiv echipele mobile, personalul
serviciului de combatere a traficu-
lui ilicit cu produse din tutun ºi lu-
crãtorii din cadrul birourilor vama-

le de frontierã.
Autoritatea Vamala Românã a

participat la acþiuni de control co-
mune (JCO) organizate la nivel
unional, regional sau bilateral cu
sprijinul agenþiilor europene de
profil (OLAF, EPPO, SELEC) ºi a
iniþiat activitãþi de îndrumare, mo-
nitorizare, verificare ºi asigurare a
aplicãrii legislaþiei specifice pen-
tru funcþionarea eficientã a siste-
mului de trasabilitate a produselor
din tutun. Autoritatea Vamalã
Românã, prin demersuri institu-
þionale proprii, cât ºi prin colabo-
rare cu alte structuri ale statului,
ºi-a intensificat controalele pe zo-
nele cu risc ridicat, în vederea pre-
venirii ºi combaterii contrabandei
cu tigari”.

O mãsurã importantã în comba-
terea traficului ilicit cu produse din
tutun o reprezintã punerea în fun-
cþiune, în acest an, a trei scanere cu
raze X, la Biroul Vamal de Frontie-
rã Galati-Giurgiuleºti ºi la Biroul
Vamal de Frontierã Albiþa, cel mai
intens circulatã frontierã dintre
România ºi Republica Moldova,
care permit un control vamal mai
rapid ºi mai precis al bunurilor
aflate atât în camioane, cât ºi în
mijloacele de transport persoane.
Aceastã mãsurã vine ca parte a
unui efort mai larg al Ministerului
Finanþelor de a moderniza infra-
structura vamalã, iar finanþarea
este asiguratã din bugetul naþional
ºi prin Planul National de Redresa-
re ºi Rezilienþã, ne-au mai spus re-

prezentanþii Autoritãþii Vamale
Române.

Aceºtia ne-au precizat: “O mã-
surã ce va avea un impact semni-
ficativ în combaterea fenomenu-
lui de contrabandã ºi creºterea
gradului de securizare a frontie-
rei externe a UE o reprezintã do-
tarea în continuare a birourilor
vamale de frontierã cu scanere cu
raze X.

Astfel, pânã la sfârºitul anului
2026, birourile vamale de frontierã
vor fi dotate cu 26 de scanere cu
raze X: în 2024, vor deveni opera-
þionale nouã scanere, în 2025 vor
mai fi amplasate opt scanere, iar în
2026 vor fi functionale încã nouã
scanere.

Totodatã, la nivelul AVR este în

curs de implementare si proiectul
RO e-Sigiliu, care isi va aduce con-
tribuþia la prevenirea si combaterea
contrabandei cu produse din tu-
tun”.

Prin structurile vamale centrale
ºi teritoriale, autoritatea va conti-
nua acþiunile de combatere a con-
trabandei cu produse din tutun, în
strânsã colaborare cu toate autori-
tãþile naþionale ºi internaþionale
competente în domeniu, precum ºi
cu mediul de afaceri.

În perioada 01.01.2024- 18.09.
2024, Autoritatea Vamalã Românã
a încasat 105.882.134 lei, repre-
zentând taxe datorate în vamã la
importul de produse din tutun, iar
în anul 2023 au fost încasate
280.092.770 lei.

Ca urmare a controalelor efec-
tuate de cãtre echipele de suprave-
ghere si control vamal, în primele
opt luni ale anului 2024 au fost
constatate 409 fapte contravenþio-
nale, sancþionate conform legisla-
þiei în vigoare, cu amenzi în cuan-
tum de 4.588.000 lei. În anul 2023
au fost constatate 1.120 fapte con-
t ravenþ ionale , amendate cu
10.344.200 lei.

Printre principalele obiective pe
care Autoritatea Vamalã Românã ºi
le propune se numãrã reducerea
semnificativã a comerþului ilicit,
prin prevenirea ºi combaterea trafi-
cului ilegal cu tutun ºi produse din
tutun ºi menþinerea pieþei negre la
un nivel situat sub media euro-
peanã. n

Capturã record în
Ungaria: 13 tone
de tutun de
contrabandã într-un
camion românesc
l Valoarea capturii - aproape 2,5 milioane
euro l ªoferul ºi copilotul riscã zece ani
de închisoare

Inspectorii vamali din Ungaria au descoperit o cantitate record de tutun
de contrabandã, netaxat, în valoare de peste un miliard de forinþi (aproxi-
mativ 2,49 milioane euro), într-un camion românesc înmatriculat în Za-
lãu, potrivit Administraþiei Naþionale a Vãmilor (NAV) din þara vecinã,
citatã de agenþia de ºtiri MTI ºi de de site-ul klubradio.hu.

Inspectorii maghiari au camionul înmatriculat în România, iar contro-
lul de rutinã s-a efectuat în apropierea punctului de frontierã Leteny al au-
tostrãzii 7, care leagã Ungaria de Croaþia. Pe baza documentelor prezen-
tate, camionul transporta 16 tone de material de ambalare din Polonia în
Italia. Dupã ce au deschis camionul, în spatele a trei paleþi cu hârtie pentru
ambalaje, inspectorii fiscali au descoperit mai multe cutii de carton înve-
lite în folie neagrã în care se aflau peste 13 tone de tutun tãiat.

Angajaþii NAV au confiscat produsele din tutun netaxate în valoare de
peste un miliard de forinþi ºi au iniþiat proceduri pentru încãlcarea legii ac-
cizelor ºi fraudã bugetarã. ªoferul ºi copilotul riscã o condamnare de ma-
ximum zece ani de închisoare, afirmã sursa citatã. n



CONTRABANDA

IGPF: Rãzboiul din Ucraina
- impact major asupra
contrabandei cu þigãri

T
raficul cu þigãri de contra-
bandã continuã sã repre-
zinte una dintre principale-
le manifestãri ale infracþio-

nalitãþii la graniþele României, feno-
men ce are ramificaþii la nivelul
întregii þãri, aºa cum rezultã din ana-
liza fenomenelor infracþionale trans-
frontaliere înregistrate la nivelul
frontierei dintre România ºi þãrile
vecine, ne-au transmis reprezentan-
þii Inspectoratului General al Poliþiei
de Frontierã (IGPF).

Conform acestora, evenimentele
din Ucraina au determinat schimba-
rea rutelor traficanþilor de þigarete.
Aceºtia le-au înlocuit pe cele din Be-
larus, Ucraina sau Rusia (devenite
impracticabile în prezent) cu altele
ce provin din interiorul spaþiului co-
munitar.

Cantitãþi importante de þigarete au
fost descoperite pe sensul de intrare
în þarã la frontiera cu Bulgaria ºi
Ungaria, þara noastrã fiind conside-
ratã tot mai mult ºi un stat de destina-
þie, ca urmare a majorãrii constante a
preþurilor pentru astfel de produse.

Pe parcursul întregului an 2023 au
fost reþinute, în vederea confiscãrii,
peste 2.770.000 de pachete de þigãri,
ne-au mai spus sursele citate. Ace-
stea subliniazã: “Dacã în anii prece-
denþi confiscãrile de þigarete la fron-
tiera cu Ucraina se situau pe prima
poziþie la nivel naþional, în anul 2023
au fost depãºite de cele descoperite
la frontiera cu Bulgaria ºi Ungaria.
În conformitate cu prevederile OUG
nr. 104/2001, Poliþia de Frontierã
Românã are competenþa de a organi-
za acþiuni pentru descoperirea ºi
identificarea persoanelor care au
încãlcat sau despre care se deþin date
cã intenþioneazã sã încalce normele
regimului juridic al frontierei de stat
ºi, totodatã, desfãºoarã activitãþi
pentru constatarea faptelor penale.
Astfel, sub coordonarea procurorilor
din cadrul Unitãþilor Ministerului
Public, poliþiºtii de frontierã au orga-
nizat ºi au participat la percheziþii în
urma cãrora au fost confiscate ºi pro-
duse din tutun.

Un exemplu în acest sens este de-
structurarea unei reþele infracþionale
ce avea ca obiect de activitate proce-
sarea ºi comercializarea ilegalã a tu-
tunului. În urma percheziþiilor au
fost ridicate numeroase componente
pentru opt unitãþi clandestine de pro-
cesare, peste 25 de tone de tutun
(aflat în stare brutã sau în diverse sta-
dii de prelucrare), un camion, o auto-
utilitarã, douã autoturisme, precum
ºi numeroase alte materiale folosite
în procesul de prelucrare”.

În anul 2023, cele mai mari canti-
tãþi de þigarete au fost înregistrate la
frontiera cu Bulgaria (aproximativ
35% din total), acest segment de
frontierã poziþionându-se pe primul
loc. Este urmatã de frontiera cu
Ungaria (26%), de frontiera mariti-

mã (22%), de cea cu Ungaria (9%) ºi
de cea cu R. Moldova (6%). Frontie-
ra cu Ungaria nu e specificã acestui
fenomen, însã cantitatea mare de þi-
garete indisponibilizatã se datoreazã
în urma a douã cazuri înregistrate la
nivelul PTF-urilor Turnu ºi Nãdlac,
pe sensul de intrare în þarã.

În urma analizãrii întregii cantitãþi
de þigarete confiscate la nivel naþio-
nal dupã locul depistãrii, a rezultat cã
o pondere importantã este deþinutã
de þigaretele indisponibilizate în
punctele de trecere ale frontierei
(71% din total). O mare parte a aces-
tora provin din cazuri înregistrate la
frontiera cu Bulgaria. Pe a doua po-
ziþie sunt situate capturile de þigarete
efectuate pe comunicaþii (22% din
total), urmate de cele indisponibili-
zate în urma percheziþiilor (4%) ºi de
cele confiscate la frontiera verde
(3%), potrivit reprezentanþilor IGPF.

Acestea aratã cã, în anul prece-
dent, majoritatea þigãrilor confiscate
au provenit din infracþiuni (aproxi-
mativ 97% din total), urmate de þigã-
rile reþinute în urma aplicãrii de san-
cþiuni contravenþionale (aproxima-
tiv 3%). Cantitãþile de þigarete aban-
donate reprezintã un procentaj ne-
semnificativ.

Din punct de vedere al provenien-
þei þigaretelor, aproximativ 45% din
total sunt fãrã timbre fiscale (compa-
rativ, în anul 2022 þigaretele fãrã tim-
bru reprezentau 52% din total). Sunt
urmate de þigãrile inscripþionate
”DUTYFREE”, care reprezintã 20%
din totalul confiscat la nivel naþional
(comparativ, în anul 2022 reprezen-
tau 29%), de cele de provenienþã
Ucraina, care însumeazã 19% din to-

tal (în 2022 reprezentând sub 1% din
total).

Þigaretele cu timbru de România
au fost depistate în mare parte pe ae-
roporturile Otopeni ºi Cluj-Napoca
în bagajele pasagerilor ce aveau ca
destinaþie Marea Britanie.

Referitor la mãrcile de þigarete
traficate în perioada analizatã, pri-
mul loc es te ocupat de
“MARLBORO” (aproximativ 47%
din total). O mare parte a þigaretelor
purtând aceastã marcã a fost confi-
scatã în cazuri înregistrate la frontie-
ra cu Bulgaria ºi frontiera cu Unga-
ria. Pe locul al doilea se situeazã
„COMPLIMENT” (aproximativ 13%
din total). Un procent foarte mare de
þigarete purtând aceastã marcã a fost
confiscat la nivelul Gãrzii de Coastã.
Al treilea loc este ocupat de þigãrile
marca „ASHIMA” (aproximativ
10% din total), majoritatea confisca-
te la frontiera maritimã.

1,5 milioane pachete
de þigãri - confiscate,
în primele opt luni ale
anului, de poliþiºtii de
frontierã

În primele opt luni ale anului
2024, poliþiºtii de frontierã au ridi-
cat, în vederea confiscãrii, aproxi-
mativ 1,5 milioane de pachete de þi-
gãri. Cele mai mari cantitãþi de þiga-
rete au fost confiscate la frontiera cu
Bulgaria (75%), urmate de cele de la
frontiera cu Ucraina (15%), de cele
de la frontiera aerianã (6%), de cele
de la frontiera cu Moldova (3%) ºi de
cele de la frontiera maritimã (1%).

În primele opt luni ale anului
2024, fenomenul contrabandei cu þi-
garete a urmat aceleaºi trenduri ge-
nerate de izbucnirea conflictului din
Ucraina. Rãzboiul a avut un impact
major asupra fenomenului contra-
bandei, atât în ceea ce priveºte pro-
venienþa þigaretelor, cât ºi în ceea ce
priveºte principalele rute utilizate,
conflictul determinând o schimbare
a traseului þigaretelor prin România
ºi alte þãri din interiorul spaþiului co-
munitar, pentru a compensa pierde-
rea rutelor din Belarus ºi Ucraina.

Analizând locul depistãrii, o pon-
dere importantã este deþinutã de þiga-
retele indisponibilizate în punctele
de trecere a frontierei (peste 80% din
total). O mare parte a acestora provin
din cazuri înregistrate la frontiera cu
Bulgaria (PTF Turnu Mãgurele, PTF
Giurgiu ºi PTF Bechet). Cele mai
utilizate metode au rãmas ascunde-
rea în diverse locuri special amena-
jate sau în pãrþile componente ale
mijloacelor de transport.

Pe a doua poziþie sunt situate cap-
turile de þigarete efectuate pe comu-
nicaþii (peste 10% din total), urmate
de cele indisponibilizate la frontiera
verde.

Din punct de vedere al provenien-
þei þigaretelor, peste 60% din total
sunt inscripþionate ”DUTY FREE”,
raportat la opt luni 2023, când aces-
tea reprezentau 6% din total. Sunt ur-
mate de þigaretele cu timbru de Tur-
cia, ce constituie în jur de 15% din
totalul confiscat la nivel naþional
(comparativ cu 4% în opt luni 2023),
de cele fãrã marcaje fiscale, care re-
prezintã aproximativ 5% din total
(faþã de 50% în ºapte luni 2023) ºi de

cele cu timbru de Moldova, care
însumeazã în jur de 2% din total (în
perioada similarã a anului precedent
au reprezentat tot 2% din total).

Numãrul ridicat al þigaretelor cu
marcaje ”Duty Free” ºi al celor de
provenienþã Turcia sunt indicii ale
schimbãrilor apãrute pe plan econo-
mic ºi politic în statele vecine, al
schimbãrii rutelor, dar ºi o consecin-
þã a conflictului din Ucraina, mai
spun poliþiºtii de frontiertã. Conform
acestora, faptul cã la frontiera cu
Moldova procentajul þigaretelor in-
scripþionate ”Duty Free” este foarte
mic poate fi o consecinþã a mãsurilor
adoptate de autoritãþile moldovene
de a închide magazinele care comer-
cializau produse din tutun scutite de
taxe.

Referitor la mãrcile de þigarete
traficate în primele opt luni ale anu-
lui curent, primul loc este constituit
de “MARLBORO” (aproximativ 59%
din total), urmate de „ASHIMA”
(aproximativ 19% din total) ºi
„COMPLIMENT”, „PARLIAMENT”
ºi „RITM” (fiecare câte aproximativ
5% din total). Comparativ, în prime-
le opt luni din 2023 cele mai traficate
mãrci de þigarete au fost „MARL-
BORO” (56% din total), urmate de
„WINSTON” (aproximativ 9%) ºi
de „MARBLE” (aproximativ 6%).

Acorduri de cooperare
cu statele vecine pentru
prevenirea ºi
combaterea
contrabandei

Pe fondul acestei constante pre-
siuni pe linia traficului ilicit cu pro-
duse din tutun, la nivelul Poliþiei de
Frontierã Române au fost identifica-
te ºi dispuse o serie de mãsuri în ve-
derea prevenirii ºi combaterii feno-
menului, acestea constând în:

- întãrirea dispozitivelor de supra-
veghere a frontierei;

- dotarea cu echipamente tehnice
performante;

- consolidarea cooperãrii cu auto-
ritãþile administraþiei publice locale
ºi populaþia rezidentã în localitãþile
aflate în zona de frontierã;

- intensificarea colaborãrii cu in-
stituþii similare din celelalte state
membre, în scopul realizãrii unui
schimb operativ eficient de date ºi
informaþii de interes operativ, cerce-
tãrii în comun a cazurilor complexe,
operaþionalizãrii de echipe de tip
task-force, etc.;

- desfãºurarea în toate punctele
noastre de trecere a frontierei a unor
campanii naþionale de informare a
cetãþenilor cu privire la aspectele le-
gislative ºi la riscurile la care se ex-
pun prin implicarea în traficul ilicit
de þigarete, respectiv conºtientizarea
întregii societãþi civile cu privire la
acest fenomen;

- participarea la operaþiuni comu-
ne cu agenþii europene, precum
EUROPOL, INTERPOL, OLAF;

- semnarea unor acorduri bilatera-
le cu statele vecine ºi cu state mem-
bre de destinaþie pentru produsele
din tutun contrafãcute.

La nivelul Poliþiei de Frontierã
Române, în mod continuu, se între-
prind activitãþi informativ-operative
în vederea prevenirii ºi combaterii
acestui fenomen, susþin sursele cita-
te.

Având în vedere cã, în general, þi-
gãrile de contrabandã provin din þã-
rile vecine, autoritãþile noastre cola-
boreazã cu cele de la frontierele ve-
cine, precum ºi cu instituþiile abili-
tate, pentru combaterea acestui fe-
nomen, scopul fiind unul comun -
asigurarea securitãþii ºi siguranþei
cetãþeanului la nivelul spaþiului co-
munitar.

Reprezentanþii IGPF ne-au tran-
sims: “La nivelul Poliþiei de Frontie-
rã Române existã încheiate acorduri
bilaterale de cooperare cu statele ve-
cine, schimbul de informaþii operati-
ve fiind un element cheie în procesul
de prevenire ºi combatere a contra-
bandei cu produse din tutun. Perio-
dic, autoritãþile Poliþiei de Frontierã
Române participã la întâlniri de lu-
cru cu omologii din statele vecine, în
cadrul cãrora este analizatã situaþia
operativã la frontiera comunã pentru
a se identifica ºi implementa mãsuri
adecvate, instituþia noastrã între-
prinzând demersuri constante pentru
a se alinia standardelor europene
pentru a preveni ºi combate fenome-
nul contrabandei cu produse din
tutun.

Schimbul de informaþii ºi bune
practici cu autoritãþile naþionale ce
au competenþe circumscrise acestui
domeniu, precum ºi cu agenþiile in-
ternaþionale - ex. EUROPOL,
INTERPOL -, state membre ºi state
terþe învecinate, achiziþia de tehnicã
de specialitate pentru supravegherea
frontierei de stat, participarea la ope-
raþiuni ºi misiuni comune ºi la pro-
grame de formare profesionalã spe-
cificã reprezintã principala direcþie
de acþiune a instituþiei”. n

Traficanþii de þigarete au înlocuit
rutele din Belarus, Ucraina sau Rusia

cu altele din interiorul
spaþiului comunitar.
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